

**Annex 1 [Note verbale reference: CU 2023/225/DTA/CEB/CSS]**

***“Links between corruption and other forms of crime”***

States parties are invited to provide relevant information in line with paragraph 22 of resolution 9/1<sup>1</sup>, in which the Conference:

*Encourage[d] States parties to further explore and enhance their knowledge of the **links between corruption and other forms of crime, in particular organized crime and economic crime, including money-laundering, including during times of emergencies and crisis response and recovery**, to better strengthen integrity, transparency and accountability, and invite[d] the secretariat, within existing resources, to compile a report in this regard on the voluntary information provided by States parties and submit it to the Conference at its tenth session [emphasis added].*

States parties may wish to take a broad view of “other forms of crime” when responding to this questionnaire, which may include all forms of organized crime and economic crime, as well as other crime, among others.

**Contact Information**

Please provide contact details for potential follow-up questions. Contact details will be treated confidentially.

*Country: Belgium*

*Government Agency: FPS Foreign Affairs*

*Department: DG M (World Issues) – M4*

██  
██  
██  
██

---

<sup>1</sup> In July 2022, the secretariat sent out note verbale CU 2022/264(A)/DTA/CEB/CSS inviting States parties to provide information on good practices and challenges concerning international cooperation to further prevent, identify, investigate and prosecute corruption during times of emergencies and crisis response and recovery, in line with paragraphs 22 and 23 of resolution 9/1 entitled “Sharm el-Sheikh declaration on strengthening international cooperation in the prevention of and fight against corruption during times of emergencies and crisis response and recovery”. As at 11 October 2022, the secretariat had received responses from 23 States parties, which were analysed in a note prepared by the secretariat, entitled “Best practices and challenges concerning international cooperation in combating corruption during times of emergencies and crisis response and recovery, and efforts to further explore and enhance knowledge of the links between corruption and other forms of crime” [CAC/COSP/EG.1/2022/CRP.1]. Responses were received from the following States parties: Australia, Bahrain, Belarus, Brazil, Bulgaria, Chad, Chile, Egypt, El Salvador, European Union, France, Georgia, Italy, Mexico, , Myanmar, Panama, Portugal, Republic of Moldova, Romania, Saudi Arabia, Spain, Türkiye and the United States of America.

## Questionnaire

Corruption may contribute to impunity for other types of crime by providing the leverage to facilitate and execute them, and to make them invisible, and often exacerbates those crimes through the involvement of powerful elites and individuals. Corrupt behaviour (such as violating duties, accepting or transferring bribes, and facilitating transactions, as well as ignoring or failing to follow-up on information that a crime may be taking place) may serve an enabler of other crimes by allowing for the enrichment of criminals and incentivizing individuals in the public and private sector to facilitate their operation. Other crimes can therefore flourish and in turn provide a basis for a wide range of corrupt behaviour.

*This questionnaire is structured into two parts: Part 1 considers steps taken to understand the links between corruption and other forms of crime, while Part 2 focuses on the measures aimed at responding to corruption linked with other forms of crime.*

### I. Understanding the links between corruption and other forms of crime

1. Has your country undertaken any analyses or assessments to better understand the interlinkages between corruption and other forms of crime, including typologies of crime and how corruption may be used to facilitate and enable organized crime, economic and other crime, and vice versa? **YES/NO.**
  - a. If **YES**, was such analysis carried out through formal risk assessments or other methods? Please describe.
2. Please list the main typologies of other crime that have interlinkages with corruption in your country.
  - Drug trafficking**
  - Money-laundering**
  - Human trafficking
  - Migrant smuggling
  - Firearms trafficking
  - Crimes that affect the environment
  - Trafficking in cultural property
  - Cybercrime
  - Terrorism
3.  **Other forms of economic crime, organized crime or other crime with links to corruption (please list)** : foreign interference (see European Parliament), PEP – corruption, corruption in the sport sector, corruption to obtain subsidies or licenses.

4. **Please provide examples of corruption linked to these other crimes. These facts take place in Belgium and are pursued.**

Please elaborate if you have or had any cases of the following in your country:

A. Corruption as an enabler of crime

- a. Cases of public officials abusing their office to facilitate criminal activity or to protect certain criminal individuals and entities – or to gain support from them – for example, by providing funding or protection or to gain and control public resources? **Yes : corruption of civil servants (customs, police) to inform criminal groups.**
- b. Cases of corruption being used to facilitate other types of crime, such as trafficking in persons, illicit trade or smuggling of drugs across borders? For example, have any cases involved the following:
  - the issuance of permits, licenses, visas or documents for border crossings**
  - the purchasing of firearms
  - bribery of border agents
  - falsification of data in public registries**
  - other**
- c. Cases of corruption in public procurement to advance the interests of public officials and their associates? Cases of officials giving preferred access to contracts and tenders to their associates in cases involving other crimes? **yes**
- d. Cases of the protection of victims of crime and corruption being impeded by corruption involving public officials or persons in the private sector?

B. Corruption and crime linked to political patronage

- a. Criminal individuals and entities attempting to use corruption to obtain access to political leadership or to gain power and influence, such as through:
  - political party financing
  - trading in influence**
  - other
- b. Cases of crime and corruption being used to attempt to influence or disrupt elections?
- c. Cases of criminal involvement, including through the use of corruption, to attempt to influence appointments of public officials to build dependency?

C. Corruption to make organized and other crime invisible

- a. Cases of criminals and their associates using proceeds of crime and corruption for personal enrichment and to conceal the origin of the crimes and for money-laundering? In particular, cases of concealment of ownership being used to facilitate corruption and other forms of crime? **Yes, nearly systematic.**
- b. Cases of corruption being used to impede investigations, prosecutions and adjudications of organized and other crime, such as through bribery or allocation of political and other favors to law enforcement and judicial officers? Are there

cases of corruption linked to organized and other crime not being pursued by the authorities ('blind eye')?

- c. Cases of individuals and entities using corruption and other crimes to generate the funds needed to buy protection from the police? Cases of corruption in law enforcement authorities used to shield organized crime?
  - d. Cases of law enforcement being impeded due to a lack of information and data, as well as reporting of crimes related to corruption?
5. Has your country collected data or statistics to track and/or analyze trends related to the links between corruption and the types of crime outlined in Question 2 above?  
**YES/NO**

- a. Are these data analysed and used systematically, such as in prevention and investigations or prosecutions? **YES/NO.**
- b. Please describe any methodologies used for strengthening measurement and terminological clarity, and achieving a deeper understanding of the different contexts (e.g. in times of peace or in emergencies or conflict situations) and sectors (e.g. law enforcement, border crossing, immigration, intelligence and security, procurement), as well as any corruption or organized crime threat assessments that take into account the interlinkages between corruption and other forms of crime. **Good practices are shared in many networks (Europol, Empact-CFMLAR, Eurojust, UNCAC-Globe...)**

6. Has your country collected data or statistics to track and/or analyse trends concerning international cooperation in this regard? **YES/NO.**

- a. Please elaborate and share any findings with regard to the good practices and challenges in international cooperation with regard to countering corruption as it relates to other forms of crime

7. Has your country taken any steps at national, regional or local levels to better understand and study the linkages between corruption and other crimes, such as criminological research, training or awareness raising? **YES/NO.**

- a. If **YES**, please elaborate, providing examples.

8. Which aspects of corruption as it relates to other forms of crime do you consider require further research, and what are the gaps in knowledge or understanding that, if addressed, could facilitate countering these crimes?

## **II. Measures aimed at responding to corruption linked with other forms of crime**

9. Has your government adopted or utilized any measures at national, regional or local levels aimed at **preventing** corruption linked with other forms of crime? **YES/NO. Belgium applies all measures.**

- a. If **YES**, please elaborate. *Measures may include:*

- safeguards in specific sectors (e.g. law enforcement, border crossing, immigration, intelligence and security, procurement, local officials)
- development of targeted strategies, policies, action plans at national or sectoral level specifically addressing the links between corruption and other crime
- establishment of dedicated institutional frameworks
- specific rules, codes of conduct, or standards of transparency and integrity for public officials who are most exposed to the risk of being involved in crime and corruption
- systems for the disclosure of assets and private interests
- control mechanisms, such as internal approval systems to avoid having one-to-one meetings
- controls on issuances of visas, work permits, firearms licenses
- the use of information and communication technology (ICT) based tools to prevent (or detect) such crimes
- awareness raising and prevention measures for public officials that are vulnerable to corruption and other forms of crime
- other

10. Has your government adopted or utilized any measures aimed at **detecting, investigating and prosecuting** corruption linked with other forms of crime? YES/NO.

a. If **YES**, please elaborate. *Measures may include:*

- legislation criminalizing all forms of corruption related to other types of crime
- legislation providing for the liability of legal persons for their role in corruption linked to other forms of crime
- measures to identify beneficial owners of legal persons
- specialized investigative techniques
- strengthened institutional frameworks, including the establishment of dedicated bodies (such as those mandated to identify links between corruption and other crime), task forces or coordination mechanisms between authorities responsible for corruption and other crime
- capacity-building, including targeted training and peer-learning for relevant authorities
- measures to enable the identification, confiscation, tracing or seizure (and, where relevant, return) of assets that are proceeds of corruption-related crimes
- mechanisms to address the role of professional gatekeepers (*i.e.* financial, legal, accounting or other relevant professionals) in the transfer of proceeds of corruption and other crime
- measures aimed at encouraging the protection or participation of actors outside the public sector, including:
  - ✓ reporting mechanisms, legal protections and incentives aimed at encouraging persons to report corruption and other crimes
  - ✓ measures to protect victims, witnesses, and cooperating offenders
  - ✓ measures aimed at ensuring the investigation and prosecution of acts of violence committed against journalists and civil society actors whose professional activity relates to corruption linked with other crimes
- other

11. Has your government adopted or utilized any measures aimed at facilitating **international cooperation** and the rapid exchange of information for cases that have interlinkages between corruption and other forms of crime? **YES/NO. Yes (DEE : decisions for European investigations ; JIT-Eurojust – joint investigation teams)**

a. If **YES**, please elaborate. *Measures may include:*

- the implementation of mutual legal assistance through digital means
- measures aimed at enhancing the efficiency of extradition mechanisms
- the use of electronic communication channels or networks
- the use of joint or parallel investigations or the bilateral sharing of capacity and expertise on investigating and prosecuting corruption offences linked with other forms of crime
- cooperation with other countries or multilateral, international or regional bodies to address corruption linked with other forms of crime
- accession to bilateral, regional or multilateral treaties and agreements.
- other

**Annexe 1 [Numéro de référence de la Note verbale : CU 2023/225/DTA/CEB/CSS]**

**« Liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité ».**

Les États parties sont invités à fournir des informations pertinentes conformément au paragraphe 22 de la résolution 9/1<sup>1</sup>, dans laquelle la Conférence :

*[A] encourag[é] les États parties à étudier plus avant, pour mieux les connaître, les liens qui existent entre la corruption et d'autres formes de criminalité, en particulier la criminalité organisée et la criminalité économique, dont le blanchiment d'argent, notamment dans les situations d'urgence et lors de la riposte et du relèvement en cas de crise, afin de renforcer encore l'intégrité, la transparence et la responsabilité, et [a] invit[é] le secrétariat à établir, dans la limite des ressources existantes, un rapport sur la question à partir des informations communiquées volontairement par les États parties et à le lui soumettre à sa dixième session [soulignement ajouté].*

Les États parties sont invités à adopter une conception étendue des « autres formes de criminalité » pour répondre à ce questionnaire, ce qui peut inclure toutes les formes de criminalité organisée et de criminalité économique, ainsi que d'autres formes de criminalité, entre autres.

**Coordonnées**

Veillez indiquer vos coordonnées pour d'éventuelles questions de suivi. Les coordonnées seront traitées de manière confidentielle.

*Pays : Belgique*

*Agence gouvernementale : Police Fédérale*

*Département : Office Central pour la Répression de la Corruption (OCRC)*

██

██

██

██

---

<sup>1</sup> En juillet 2022, le secrétariat a envoyé la note verbale CU 2022/264(A)/DTA/CEB/CSS invitant les États parties à fournir des informations sur les bonnes pratiques et les défis concernant la coopération internationale pour mieux prévenir, identifier, enquêter et poursuivre la corruption en situations d'urgence et lors de la riposte et du relèvement en cas de crise, conformément aux paragraphes 22 et 23 de la résolution 9/1 intitulée « Déclaration de Charm el-Cheikh sur le renforcement de la coopération internationale pour prévenir et combattre la corruption dans les situations d'urgence et lors de la riposte et du relèvement en cas de crise ». Au 11 octobre 2022, le secrétariat avait reçu des réponses de 23 États parties, qui ont été analysées dans une note préparée par le secrétariat, intitulée « Meilleures pratiques et défis concernant la coopération internationale dans la lutte contre la corruption en situations d'urgence et lors de la riposte et du relèvement en cas de crise, et efforts pour explorer et améliorer la connaissance des liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité » [CAC/COSP/EG.1/2022/CRP.1]. Des réponses ont été reçues des États parties suivants : Australie, Arabie saoudite, Bahreïn, Bélarus, Brésil, Bulgarie, Chili, Égypte, El Salvador, Espagne, États-Unis d'Amérique, France, Géorgie, Italie, Mexique, Myanmar, Panama, Portugal, République de Moldova, Roumanie, Tchad, Türkiye et l'Union Européenne.

## Questionnaire

La corruption peut contribuer à l'impunité pour d'autres formes de criminalité en facilitant leur commission, et en les rendant invisibles, et elle exacerbe souvent ces crimes par l'implication d'élites et d'individus puissants. Les comportements corrompus (tels que la violation de devoirs, l'acceptation ou le transfert de pots-de-vin, la facilitation de transactions, ainsi que le fait d'ignorer ou de ne pas donner suite à des informations indiquant qu'un crime est en train de se produire) peuvent servir de facilitateur pour la commission d'autres crimes en permettant l'enrichissement des criminels et en incitant les individus des secteurs public et privé à faciliter leurs opérations. D'autres crimes peuvent donc se développer et servir de base à un large éventail de comportements corrompus.

*Ce questionnaire est structuré en deux parties : La partie 1 examine les mesures prises pour comprendre les liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité, tandis que la partie 2 se concentre sur les mesures visant à répondre à la corruption liée à d'autres formes de criminalité.*

### I. Comprendre les liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité

1. Votre pays a-t-il entrepris des analyses ou des évaluations pour mieux comprendre les liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité, y compris les typologies de criminalité et la manière dont la corruption peut être utilisée pour faciliter et permettre la criminalité organisée, la criminalité économique et d'autres formes de criminalité, et vice versa ? **NON.**
  - a. Si **OUI**, cette analyse a-t-elle été réalisée au moyen d'évaluations formelles des risques ou d'autres méthodes ? Veuillez les décrire.
2. Veuillez énumérer les principales typologies d'autres formes de criminalité liées à la corruption dans votre pays.
  - Trafic de stupéfiants
  - Blanchiment d'argent
  - Traite des personnes
  - Trafic de migrants
  - Trafic d'armes illicites
  - Crimes qui affectent l'environnement
  - Trafic de biens culturels
  - Cybercriminalité
  - Terrorisme
  - Autres formes de criminalité économique, de criminalité organisée ou d'autres formes de criminalité liées à la corruption (**veuillez énumérer**)



3. Veuillez fournir des exemples de corruption liée à ces autres crimes.

Veuillez préciser s'il existe des cas de ce type dans votre pays :

**OUI, c'est fait sont constatés en Belgique et ils font l'objet, systématiquement de poursuites.**

Ingérences étrangères (corruption de parlementaires – Cfr. Parlement Européen);

Corruption de PEP's ;

Corruption privée dans le sport / Match fixing / Agents de joueurs / ...

Corruption publique pour l'obtention de primes, subsides ou encore de permis ou licences ( ex : permis de conduire)

#### A. La corruption comme facilitateur de la criminalité

- a. Cas d'agents publics abusant de leur fonction pour faciliter l'activité criminelle ou pour protéger certains individus et entités criminels - ou pour obtenir leur soutien - par exemple, en fournissant un financement ou une protection ou pour obtenir et contrôler des ressources publiques ?

**OUI** (Corruption de fonctionnaires – police/douanes pour informer le crime organisé

- b. Cas de corruption utilisée pour faciliter d'autres types de crimes, tels que la traite des personnes, le commerce illicite ou le trafic de stupéfiants à travers les frontières ? Par exemple, y a-t-il eu des cas impliquants :

✓ la délivrance de permis, de licences, de visas ou de documents pour le franchissement des frontières.

l'achat d'armes à feu

la corruption d'agents frontaliers

✓ la falsification des données dans les registres publics

✓ autres

- c. Cas de corruption dans les marchés publics pour promouvoir les intérêts des agents publics et de leurs associés ? Des cas d'agents publics accordant un accès privilégié aux contrats et aux appels d'offres à leurs associés dans des affaires impliquant d'autres crimes ?

**OUI**

- d. Cas où la protection des victimes de la criminalité et de la corruption est entravée par la corruption impliquant des agents publics ou des personnes du secteur privé ?

#### B. Corruption et criminalité liées au favoritisme politique

- a. Des individus et entités criminels tentant d'utiliser la corruption pour accéder à la direction politique ou pour obtenir du pouvoir et de l'influence, par exemple par le biais de :

financement des partis politiques

- trafic d'influence
- autres

- b. Cas de criminalité et de corruption utilisés pour tenter d'influencer ou de perturber les élections ?
- c. Cas d'implication criminelle, y compris par le biais de la corruption, pour tenter d'influencer les nominations d'agents publics afin de créer une dépendance ?

C. Corruption pour rendre invisible la criminalité organisée et d'autres formes de criminalité

- a. Cas de criminels et de leurs associés utilisant les produits du crime et de la corruption à des fins d'enrichissement personnel, de dissimulation de l'origine des crimes et de blanchiment d'argent ? En particulier, des cas où la dissimulation de la propriété est utilisée pour faciliter la corruption et d'autres formes de criminalité ?

**OUI quasi systématique.**

- b. Cas de corruption utilisée pour entraver les enquêtes, les poursuites et les jugements relatifs à la criminalité organisée et à d'autres formes de criminalité, notamment par la corruption ou l'octroi de faveurs politiques ou autres aux agents des services répressifs et judiciaires ? Y a-t-il des cas de corruption liés à la criminalité organisée et à d'autres formes de criminalité qui ne sont pas poursuivis par les autorités ?

**NON**

- c. Cas d'individus et d'entités utilisant la corruption et d'autres formes de criminalité pour générer les fonds nécessaires à l'achat de la protection de la police ? Cas de corruption au sein des services de détection et de répression utilisés pour protéger la criminalité organisée ?

**OUI des policiers luttant contre le trafic de drogues corrompus par les trafiquants.**

- d. Cas où l'application de la loi est entravée par un manque d'informations et de données, ainsi que par un manque de signalement de crimes liés à la corruption ?

4. Votre pays a-t-il collecté des données ou des statistiques pour suivre et/ou analyser les tendances liées aux liens entre la corruption et les types de criminalité décrits dans la question 2 ci-dessus ?

- a. Ces données sont-elles analysées et utilisées systématiquement, par exemple dans le cadre de la prévention, des enquêtes ou des poursuites ? **OUI/NON. Pas au niveau de mon service**

- b. Veuillez décrire les méthodes utilisées pour renforcer la clarté des mesures et de la terminologie et pour mieux comprendre les différents contextes (par exemple, en temps de paix ou dans les situations d'urgence ou de conflit) et secteurs (par exemple, les services de détection et de répression, les passages frontaliers, l'immigration, le renseignement et la sécurité, les marchés publics), ainsi que les évaluations de risques de corruption ou de criminalité organisée qui tiennent compte des liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité.

5. Votre pays a-t-il collecté des données ou des statistiques pour suivre et/ou analyser les tendances de la coopération internationale dans ce domaine ? **OUI/NON. Pas de manière systémique au sein de mon service mais bien à d'autres niveaux (préventions) je suppose.**
- a. Veuillez préciser et partager toute conclusion concernant les bonnes pratiques et les défis de la coopération internationale en matière de lutte contre la corruption en relation avec d'autres formes de criminalité. **Les bonnes pratiques et les défis se partagent au niveau international au travers d'une multitude de canaux (EUROPOL/EMPACT-CFMLAR/EUROJUST/UNCAC-GlobE/etc...)**
6. Votre pays a-t-il pris des mesures aux niveaux national, régional ou local, pour mieux comprendre et étudier les liens entre la corruption et d'autres crimes, telles que la recherche criminologique, la formation ou la sensibilisation ? **OUI/NON. Pas au niveau de mon service**
- a. Si **OUI**, veuillez élaborer en donnant des exemples.
7. Quels sont les aspects de la corruption liés à d'autres formes de criminalité qui, selon vous, nécessitent des recherches supplémentaires et quelles sont les lacunes en matière de connaissances ou de compréhension qui, si elles sont comblées, pourraient faciliter la lutte contre ces crimes ? **Il faudrait un « single focus point » pour tout ce qui traite de corruption (prévention/répression/suivi/analyse stratégique/analyse conceptuelle/etc...)**

## II. Mesures visant à lutter contre la corruption liée à d'autres formes de criminalité

8. Votre gouvernement a-t-il adopté ou utilisé des mesures aux niveaux national, régional ou local visant à **prévenir la** corruption liée à d'autres formes de criminalité ? **OUI/NON. La prévention n'est en Belgique pas du ressort d'un service de police. A voir avec les autres acteurs**
- a. Si **OUI**, veuillez préciser. *Les mesures peuvent inclure :*
- garanties dans des secteurs spécifiques (par exemple, les services de détection et de répression, les passages frontaliers, l'immigration, le renseignement et la sécurité, les marchés publics, les agents publics locaux)
  - l'élaboration de stratégies, de politiques et de plans d'action ciblés au niveau national ou sectoriel, portant spécifiquement sur les liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité.
  - la mise en place de cadres institutionnels spécifiques
  - des règles spécifiques, des codes de conduite ou des normes de transparence et d'intégrité pour les agents publics les plus exposés au risque d'être impliqués dans la criminalité et la corruption.
  - des systèmes de déclaration du patrimoine et des intérêts privés
  - des mécanismes de contrôle, tels que des systèmes d'approbation interne pour empêcher les réunions en tête-à-tête.
  - le contrôle de la délivrance des visas, des permis de travail et des licences d'armes à feu

- l'utilisation d'outils basés sur les technologies de l'information et de la communication (TIC) pour prévenir (ou détecter) ces crimes
- des mesures de sensibilisation et de prévention à l'intention des agents publics vulnérables à la corruption et à d'autres formes de criminalité.
- autres

9. Votre gouvernement a-t-il adopté ou utilisé des mesures visant à **détecter, enquêter et poursuivre la corruption** liée à d'autres formes de criminalité ? **OUI**

a. Si **OUI**, veuillez préciser. *Les mesures peuvent inclure :*

- ✓ une législation criminalisant toutes les formes de corruption liées à d'autres types de criminalité.
- une législation prévoyant la responsabilité des personnes morales pour leur rôle dans la corruption liée à d'autres formes de criminalité.
- ✓ des mesures visant à identifier les bénéficiaires effectifs des personnes morales
- ✓ des techniques d'enquête spécialisées
- ✓ des cadres institutionnels renforcés, y compris la mise en place d'organismes spécialisés (tels que ceux chargés d'identifier les liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité), de groupes de travail ou de mécanismes de coordination entre les autorités responsables de la corruption et d'autres formes de criminalité.
- ✓ le renforcement des capacités, y compris la formation ciblée et l'apprentissage par les pairs pour les autorités compétentes.
- ✓ des mesures permettant l'identification, la confiscation, le traçage ou la saisie (et, le cas échéant, la restitution) des avoirs qui sont le produit d'infractions liées à la corruption. **Pas spécifiquement pour la corruption mais bien pour toute infraction dont la corruption**
- ✓ des mécanismes pour traiter le rôle des « gatekeepers » professionnels (c'est-à-dire les professionnels de la finance, du droit, de la comptabilité ou d'autres professions concernées) dans le transfert des produits de la corruption et d'autres formes de criminalité. **OUI au travers des lois relatives à la lutte contre le blanchiment d'avoirs criminels.**
- des mesures visant à encourager la protection ou la participation d'acteurs extérieurs au secteur public, y compris :
  - ✓ des mécanismes de signalement, des protections juridiques et des incitations visant à encourager les personnes à signaler les cas de corruption et d'autres crimes
  - ✓ des mesures de protection des victimes, des témoins et des accusés coopérants
  - ✓ des mesures visant à garantir les enquêtes et les poursuites concernant les actes de violence commis contre des journalistes et des acteurs de la société civile dont l'activité professionnelle a trait à la corruption liée à d'autres crimes
- autres

10. Votre gouvernement a-t-il adopté ou utilisé des mesures visant à faciliter la **coopération internationale** et l'échange rapide d'informations pour les affaires présentant des liens entre la corruption et d'autres formes de criminalité ? **OUI comme pour toute autre infraction criminelle via par exemples DEE – décisions d'enquête européenne JIT – EUROJUST et les Joint Investigation Team**

a. Si **OUI**, veuillez préciser. *Les mesures peuvent inclure :*

- la mise en œuvre de l'entraide judiciaire par voie numérique
- les mesures visant à renforcer l'efficacité des mécanismes d'extradition
- l'utilisation de canaux ou de réseaux de communication électronique **SIENA par exemple**
- le recours à des enquêtes conjointes ou parallèles ou le partage bilatéral des capacités et de l'expertise en matière d'enquête et de poursuite des crimes de corruption liés à d'autres formes de criminalité. **JIT évoqué supra**
- la coopération avec d'autres pays ou des organismes multilatéraux, internationaux ou régionaux pour lutter contre la corruption liée à d'autres formes de criminalité. **DEE évoqué supra**
- l'adhésion à des traités et accords bilatéraux, régionaux ou multilatéraux. **OUI ex : avec d'autres entités comme les entités publiques travaillant dans le cadre notamment de la prévention de la corruption (Audit Fédéral, etc...)**
- autres